
Zápis z pracovní jednání chovatelů Aberdeen Angus v Lipnici nad Sázavou dne 21.3. 2024 
14:00 – 18:00 
 

1. Zpráva o vývoji plemene Aberdeen Angus 
Pan Šebelka seznámil chovatele s programem schůze a sdělil, že proběhne malá změna 
v bodu číslo 1. - CRV prezentace přednesena paní Kopáčkovou. Poté bude následovat 
již očekávaná zpráva o vývoji plemene Aberdeen Angus, kterou okomentuje pan Janda. 
Paní Kopáčková:  
-  CRV prezentace – Beef on dairy, 
- představení insem. dávek – leták 
- systém OVALERT – detekce říje 
- systém MOOCAL – senzor telení 
- UNIFORM AGRI BEEF – program na řízení stáda (evidence, účetnictví) 
- pozvánka na seminář dne 9.5. 2024 na téma Trendy ve zdraví a reprodukci masných 

stád skotu 
Pan Janda (prezentace): 
- vývoj výsledků KUMP – zde bylo zdůrazněno, že je potřeba vážit více telat ve 120 

dnech věku. Dále z tabulek vyplynulo, že v posledních letech se v populaci rodí více 
býčků než jalovic. Hmotnost ve 120 dnech věku se dle výsledků snižuje či stagnuje, 
výjimkou jsou ovšem jalovice, kde hmotnost naopak lehce stoupá.  Výška se u 
býčků snižuje, u jalovic opět není rozdíl tak výrazný.  
Došlo ke značnému nárůstu domácích odchovů plemenných býků, na odchovny 

chovatelé dávají těžší zvířata, ale jejich následný přírůstek je téměř srovnatelný 
s domácím odchovem. 
Na závěr byla promítnuta tabulka exportů plemenných zvířat. 

• návrh od P. Vráblíka, ohledně snižujícího se počtu vážených zvířat ve 120 dnech 
věku - aby bylo v ročenkách zaznamenáno vážení zvířat u všech chovatelů a 
vědělo se tak, kdo neváží 

Připomínka k tomuto bodu – podívat se na metodiku při vážení ve 120 dnech věku 
telat, udělat analýzu. 
Pan Vráblík se ptá, jak je možné, že jsme měli nejlepší výsledky v roce 2017 ohledně 
vážení. 
Dotaz pana Kozáka - jaká byla průměrná výška býků v roce 2015 oproti 2023. Pan Janda 
-  průměr stejný. 
Pan Šebelka tvrdí, že u růstu záleží na tom, kde se Angus chová, v jakých podmínkách 
a co jaký chovatel u zvířat preferuje. Funkčnost zvířete je dle něj důležitější, než 
hmotnost. 
Paní Hromasová – co je více, než maso? 
Pan Šašek ml. – chybou u nás je, že neděláme konverzi krmiv, na rozdíl od světa. 
Pan Vráblík – trend ve výšce je stejný cca 10 let, i ostatní zvířata se chovají v různých 
podmínkách. V posledních letech jsme klesli na 4. příčku v prodeji býků. 
Pan Borovka – limousine nás předběhli, protože evropský trend – homozygot a 
heterozygot. Na obchodním jednáních a cestách dle něj chtějí zákazníci zvířata 
s krátkýma nohama a středním rámcem. 
Pan Šeligr – počasí v posledních letech velice ovlivňuje chov zvířat a souvisí s dnešní 
situací. 
Pan Kozák – dříve překupníci chtěli více červený skot, nyní se to naštěstí již tolik neřeší. 
Nemá pocit dle toho, co mu doma zůstalo, že se Angus neprodává, spíše naopak. 
Pan Nejdl – o vývoz je dle něj naopak velký zájem. Kde ten růst tedy chceme zastavit, 
aby to bylo to ideální? 



Pan Borovka – dělá výkrm, výhradně tráva. Jeho cílem je v 15 měsících 650 kg hmotnost 
býka. 
Pan Vráblík – během 5 let nemá u nás Angus dynamiku. V roce 2017 byly lepší 
parametry, než nyní. 
Pan Sochor – nevidí markantní rozdíl v přírůstku oproti minulosti. Je důležitá kvalita 
masa, nejen přírůstek a ta kvalita je nesporná. 
Paní Kopáčková – u masného simentála chtějí maso a na to se zaměřují, měli bychom 
se také domluvit, co chceme. 
Pan Šašek ml.– kde najde na KUMPU, jak se vyvíjí jeho populace za posledních 20 let?  
Pan Šebelka shrnul debatu - všichni chceme mít ta nejlepší zvířata. Otázkou však je, zda 
chceme být řízeni centrálně a nařizovat každému, jak co má dělat a jak chovat zvířata? 
Nebo demokraticky rozvolnit a chovat si každý Anguse dle svého nejlepšího uvážení a 
toho, jaká je poptávka na trhu? Na jakém principu jedou ve světě? Diktuje jim někdo 
něco? Jde více u nás více o politiku nebo o Angusy? 
Pan Vráblík – souhlasí s panem Šebelkou, jde také o filozofii či ideologii. 
Pan Šašek ml. - citace Ericy Halliday z Austrálie na kongresu WATM 2023 - nejlepší 
populace zvířat, je ta průměrná. Promítl graf přibývání počtu zvířat v Plemenné knize, 
který má rostoucí tendenci. Genetické trendy pro znaky po narození. Porodní 
hmotnosti a obtížnost telení se zvyšuje a to není dobře. 
Pan Skalický – každý má své specifické podmínky pro chov. Hlavní je, aby ekonomika 
chovu byla co nejefektivnější. Chce vykrmit co nejrychleji s co nejnižšími náklady. 
Nejraději má krávu, o které neví – spolehlivá.  

 
2. Obsazení výběrových komisí a školení chovatelů na hodnocení zevnějšku 

Dotaz na to, kdo by měl zájem zajistit násl. školení chovatelů. Dotaz od Pana Šebelky 
na p. Jungwirtha na to, zda od nich někdo má zájem o školení, či zda všichni z nich je 
někdy prodělali. Pan Jungwirth odpověděl, že v současné době to u nich není možné.  
P. Vydrová  - sladění oka je nezbytné, potřebné a vítané.  

 
3. Úprava lineárního hodnocení výšky 

Slovo má pan Šašek ml., ten připomněl, že velikost plemene se měnila během historie. 
V USA se používá růstová křivka.  
- odstranění přepočtové tabulky a bonitace podle nového modelu 
-  snaha omezit vliv bodování na kvalitu zvířete, protože bodování mělo sloužit pouze 

jako popis a neurčuje kvalitu zvířete, jako se tomu u nás postupem času stalo. 
Pan Bílek – proč v prezentaci v grafu chybí čísla 11 a 12? Pan Vladimír Šašek vysvětluje, 
že nyní dosud v ČR nebylo tak vysoké zvíře, proto tato čísla neuvedl. 
Paní Hromasová – nedojde k poškození zvířete, když se mu sníží body? Když bude mít 
roční býk výšku 4 body, bude mít výšku dospělého Dextera. 
Paní Jungwirthová – musí dojít ke sladění přepočtů, aby nedošlo k velkým rozdílům 
mezi zvířaty během přechodu na nové hodnocení. 
Požádat Svaz, aby v nových katalozích uváděl des. čísla. 
Pan Hromas - nebylo by lepší, aby se tedy na novou metodiku najelo hned? Pan Šašek 
ml. oponuje, že není momentálně v silách Svazu, aby se tak stalo i když by to bylo 
ideální. 
Pan Bílek – zda se zkoušelo koordinovat toto s dalšími plemeny? Pan Šašek ml. – 
nebudeme nutit ostatní, ať to dělají jako my. Máme odlišné plemeno. 

 
4. Jihočeská Beefshow na výstavě Země Živitelka 

Paní Vydrová má slovo: 



 - 22-27.8. 2024. Zeměživitelka - Angusshow a Limousineshow. K tomu Dexter. Vhodná 
je sobota 24.8. 2024.  
Pan Šašek ml. zmiňuje Angusforum 2025 v Australii - rád by zaslal team Juniorů a uvítal 
by tedy více prostoru pro ně na Angusshow.  
Paní Vydrová – je dobré začít řešit ubytování na kolejích. Návrh na doprovodný 
program? Pan Nejdl – 2 přednášky.  
Návrh na sudího? 
Pro juniory by bylo dobré nechat jim pondělí, budou mít více času na přípravu. 
Pan Borovka – juniory moc neoddalovat, aby nedošlo k odjezdu rozhodčích. 
 

5. Svod plemenných býků 2024 
Pan Šašek ml. informoval přítomné o tom, že 3. ročník Svodů plemenných býků 
proběhne 26. dubna na Statku Rantířov. Připomněl, že do 28.3. je nutné nahlásit býky, 
zvážené a změřené a bonitace těchto býků proběhne až na svodu. Dopravu býků si 
zajistí každý sám. Rád by předem orientačně kvůli organizaci věděl, kdo z chovatelů se 
chce zúčastnit. 
 

6. Czechfood Expo 2024 
Pan Nejdl přítomné informoval o akci, která byla nabídnuta ze strany Výstaviště v Č. 
Budějovicích a to v pavilonu T1 dne 9.5. – 12.5. 2024. Zdůraznil, že jde o potenc. 
důležité setkání zákazníků a chovatelů, které výrazně přispěje k propagaci plemene 
Aberdeen Angus. 
Seznámil členy s vizualizací návrhu stánku a s kalkulací jednotl. položek. Pan Nejdl již 
několik jihočeských farem oslovil a uvítal by, kdyby se zapojili i další zájemci.   
- mediální pokrytí – TV ve stánku 
 

7. Zahraniční obchod se zvířaty 
Pan Šašek ml.: 
-  obchod s Gruzií 
- export je velkým zdrojem příjmů, ale není to vždy jistota 
Pan Kotajny – jedná někdo za Asociaci kvůli exportu, zpřísnění EU? 
Pan Šebelka – mluvil během návštěvy na jeho farmě s eurokomisařkou Vrecionovou, 
kde jí zdůraznil, jak je export zvířat pro chovatele důležitý. 
Pan Jungwirth – dojde ke spřísnění podmínek, které se prodraží.  
Pan Šašek ml. popisuje dopravu z podzimu 2023 - 20 % z ceny tvoří doprava. 
Pan Kozák – zájemce z asijských států, v řádek stovek jalovic. 
Pan Šašek ml. – apeloval na to, že je potřeba být precizní ve vyplňování údajů při 
prodeji zvířat. 
 

 
 
Zapsala: Ing. Jana Šebelková 










